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  المستخلص 
الذرة الصفراء المجروشة والنفط الاسود في معايير التعرية  اجريت تجربة لمعرفة تاثير اضافة مستويات مختلفة من قوالح  

من قوالح %  4و  2و  1و  0و  1- كغم . غم  40و  20و  10و  0استخدمت اربعة مستويات . الريحية للكثبان الرملية في منطقة بيجي 

من الكثبان وعوملت  ) سم 5- 0(تم استخدام نماذج من الطبقة السطحية . الذرة الصفراء المجروشة والنفط الاسود على الترتيب 

خلطت المواد المضافة مع تربة الكثبان الرملية بصورة . بالمستويات المذكورة من المواد واضيفت لها مواد مساعدة في زيادة سرعة التحلل 

مع المحافظة على   ْ م  2 + _ 30يوماً على درجة حرارة  90كغم وتركت في التحضين لمدة  2جيدة ثم عبئت في اصص بلاستيكية سعة 

بعد انتهاء فترة . من المحتوى الرطوبي من السعة الحقلية للكثبان الرملية % 80يعادل من المحتوى الرطوبي % 80المستوى رطوبي يعادل 

معدل القطر الموزون ونسبة مجاميع تقدير  كيلو باسكال وتم 1500و  33و  0التحضين تم اجراء قياسات المحتوى الرطوبي عند الشدود  

ملم وزمن النخل الجاف للتحطيم التام للمجاميع ومعامل الهدم كمؤشرات لقابلية المواد المضافة في تثبيت الكثبان الرملية من  0.84الاكبر من 

ان بينت النتائج . مع المؤشرات المستخدمة في حقل مقاومة التربة للتعرية الريحية  قورنت النتائج المستحصلة .خلال تغيير تلك المؤشرات 

كيلو باسكال وزادت من الماء الجاهز ، وكانت الزيادة  1500و 33و  0المواد المضافة ادت الى زيادة المحتوى الرطوبي عند الشدود 

حصل انخفاض في . ملم  0.84النسبة المئوية للمجاميع الجافة الاكبر من ازداد معدل القطر الموزون و. تتناسب مع زيادة المواد المضافة 

تبين ان المستوى العالي من قوالح الذرة الصفراء المجروشة قد حول . معامل الهدم وزيادة زمن النخل الجاف مع زيادة المواد المضافة 

-ثا. سم  12.5ستويات العالية من الرياح التي تهب في المنطقة وهي تربة غير قابلة للتعرية حتى عند المدقائق الكثبان الرملية الى تجمعات 

ان قوالح الذرة الصفراء المجروشة . ، وكان تأثير القوالح اعلى بكثير من تأثير النفط الاسود المضاف في كافة المؤشرات المدروسة 1

الرملية وتخلق تجمعات تجعل من دقائق الكثبان الناعمة المضافة بمعدلات عالية مع التحضين من الممكن ان تغير كلياً من بناء التربة 

    .   مقاومة كلياً للتعرية الريحية وبالتالي فهي مواد مناسبة لتثبت وتجمع الدقائق الصغيره من الترب مما يجعلها مقاومة للتعرية والتصحر 
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Abstract 

The experiment was conducted to study the effect of different rates of corn cobs and fuel oil application f 
oh water retention and crodobility parameters of Baiji . Four rates (0 , 10 , 20 and 40 gm. kg"1 and 0 , 1% , 
2% and 4% fuel oil were used. Soil samples (0-5 cm deep) were collected from Baiji and treated with these 
materials . The materials added and the sunddunes were mixed thoroughly and pour in 2kg plastic pot. The 
pote were incubated for 90 days at 30 F 2° C at moisture content of soil of the field capacity of the sanddunes. 
Sanddunes treated samples were taken after the incubation the moisture control at 0 , 33 and 1500 kpa were 
determined. The mean weight diameter of aggregates , the percentage dry aggregate 0.84 mm, deaggregation 
and the time of dry sieving needed for complete deaggregation were measured. The parameters were 
measured to use as index for the materials added instabiliz and fixation the sunddunesThe results showed that 
materials added increased the sanddunes water retension at 0 , 33 and 150 kpa , also the availals water 
increased as rate application of materials increased. The corn cobs and the fuel oil application increased the 
mean diameter of aggregates , also the percentage of 0.84 mm aggregates. The materials added decreased 
both the deaggregation and the time of dry sieving for completed deaggreegation. The corn cobs was more 
effective than the fuel oil on the parameters that have been measured. The results of this study indicated that 
rates 2 and 4 kg"1 of corn cobs result in highly non erodible sanddunes eve under 12.5 m. sec'1 wind velocity;. 
However the fuel oil did not show the same effect. The maximum effect of high rate of fuel oil was nearly 
equal that of lower rate of corn cobs application. The application of corn cobs in high rate with incubation can 
change completely the soil structure through the aggregate of the sand dunes fine particles which become 
completely nonerosine for wind erosion. Hence the materials can be used to aggregate and stabilize of the 
sand dunes and make it non erodible and combact desentification 
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